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El dia 18 de juny del 2009, divendres, es reuneix a la 
Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 10/2009, que és el següent: 

1. Lectura de l’Informe de la Comissió Permanent 
del Consell General. 

2. Elecció de la Comissió Permanent del Consell 
General. 

3. Nomenament de la delegació del Consell 
General davant de l'Assemblea Parlamentària del 
Consell d'Europa (APCE). 

4. Nomenament de la delegació del Consell 
General davant de l'Assemblea Parlamentària de 
l'Organització per a la Seguretat i Cooperació 
Europea (OSCE-PA). 

5. Lectura de l’Informe de la delegació del Consell 
General davant de l’Assemblea Parlamentària de 
l’Organització per a la Seguretat i Cooperació 
Europea (OSCE-PA), corresponent a l’any 2008. 

6. Lectura de l’Informe de la delegació del Consell 
General davant de l’Assemblea Parlamentària de 
la Francofonia (APF), corresponent a l’any 2008. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 
Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 
M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sra. Roser Bastida Areny 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 
M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 
M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 
M. I. Sr. Òscar Encuentra Bardina 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sr. Albert Font Massip 
M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 
M. I. Sra. Rosa Gili Casals 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Celina Mandicó García 
M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 
M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Joan Torres Puig 
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També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 
Vicenç Alay Ferrer, Ministre d’Ordenament 
Territorial, Medi Ambient i Agricultura; Susanna 
Vela Palomares, Ministra d’Educació, Cultura i 
Joventut; Cristina Rodríguez Galan, Ministra de 
Salut, Benestar i Treball i Víctor Naudi Zamora, 
Ministre de l’Interior. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Mariona González Reolit, Secretària 
de la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.05h) 

El Sr. síndic general: 

Abans de començar amb l’ordre del dia previst, i atès 
que s’ha incorporat la Sra. Anna Dolsa Montanya 
com a nova consellera general en substitució del Sr. 
Víctor Naudi Zamora, procedirem a la presa de 
jurament. 

Abans, si ens permeten, si us plau, que sortim pels 
abillaments. 

(Surten de la Sala) 

(Es reincorporen a la Sala) 

El Sr. síndic general: 

Sra. Anna Dolsa Montanya, si us plau, us voleu 
atansar. 

Vós, Sra. Anna Dolsa Montanya, que heu estat 
elegida consellera general, jureu o prometeu acatar 
la Constitució? 

La Sra. Anna Dolsa: 

Ho prometo 

El Sr. síndic general: 

Si així ho feu bona andorrana sereu. 

Que tingueu un bon encert. 

(Se senten aplaudiments) 

Si ens permeten que ens retirem un moment. 

(Surten de la Sala) 

(Es reincorporen a la Sala) 

El Sr. síndic general: 

Passem al punt 1 de l’ordre del dia. 

1. Lectura de l’Informe de la Comissió 
Permanent del Consell General. 
Sra. Mariona González ens podeu llegir l’Informe. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. Síndic. 

La Comissió Permanent, d’acord amb el que disposa 
l’article 37.6 del Reglament del Consell General, té 
l’honor de donar compte al Ple del Consell General 
dels afers tractats i de les decisions adoptades en els 
períodes corresponents als mesos inhàbils de gener i 
febrer del 2009 i del període entre legislatures 
comprés entre el 27 de febrer i el 19 de maig del 
2009. 

Al no haver-se celebrat cap sessió del Consell 
General amb posterioritat als mesos de gener i febrer, 
l’acompliment de l’article 37.6 no es va poder dur a 
terme en aquella mateixa legislatura i, per tant, 
s’inclou al present informe. 

En aquell període, la Comissió Permanent va acordar 
la celebració de dues sessions extraordinàries, la 
primera per examinar i sotmetre a votació, el 
Projecte de llei de modificació de la Llei general de 
sanitat i el Projecte de llei del pressupost per a 
l’exercici del 2009, així com del Projecte de 
pressupost del Tribunal Constitucional i del Consell 
General pel mateix exercici i, la segona, consistint en 
la compareixença del Sr. cap de Govern, per explicar 
la política de relacions exteriors del Govern en 
matèria econòmica i fiscal. 

La legislatura va acabar el 27 de febrer, durant 
aquest període entre legislatures la Comissió 
Permanent es va reunir el 13 de maig per informar 
sobre l’estat del conflicte de competències entre el 
Consell General i l’Hble. Comú d’Encamp per la 
declaració d’utilitat pública d’una línia elèctrica i 
necessitat d’ocupació dels terrenys i per donar per 
finalitzats els treballs. 

En aquests termes queda redactat l'informe que la 
Comissió Permanent eleva al Ple del Consell 
General. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. secretària. 

Escoltat, doncs, l’informe, passem al punt segon de 
l’ordre del dia. 
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2. Elecció de la Comissió Permanent del 
Consell General. 
S’ha rebut una candidatura. 

Sra. secretària podeu llegir la composició. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic. 

La candidatura la conformen els consellers electes en 
col·legi nacional: 

Sra. Olga Adellach Coma 

Sr. Òscar Encuentra Bardina 

Sra. Mariona González Reolit. 

I els consellers electes en col·legis parroquials: 

Sr. Carles Blasi Vidal 

Sr. Jordi Font Mariné 

Sr. Joan Torres Puig. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Havent-se presentat una sola i única candidatura 
consensuada entre tots els grups parlamentaris, 
proclamada ahir per la Sindicatura i publicada en el 
Butlletí número 11, i no havent-se presentat 
objeccions a la mateixa, proposo la seva elecció per 
assentiment. 

Doncs, queda aprovada la candidatura tal com ha 
estat presentada. 

Sí, Sr. Nomen, breument, per explicació de vot, 
suposo que és. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies. 

Tant sols demano la paraula per agrair públicament a 
tots els consellers generals que formen aquesta 
Cambra, per haver permès que es fes aquesta 
candidatura única, seguint dinàmiques de 
concertació i de consens que permeten una 
representació equitativa de les forces parlamentàries 
d’aquesta Comissió Permanent. 

Des d’Andorra pel Canvi volem fer un agraïment 
públic per aquest fet. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Passem al punt 3 de l’ordre del dia. 

3. Nomenament de la delegació del 
Consell General davant de l'Assemblea 
Parlamentària del Consell d'Europa 
(APCE). 
S’hi han presentat dues candidatures que van ser 
proclamades ahir per la Sindicatura i publicades en 
el Butlletí del Consell General número 11/2009. 

A les mateixes, s’hi van formular unes objeccions 
que van ser refusades ahir mateix per la Sindicatura. 

Sra. secretària podeu llegir les candidatures. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic. 

La Sindicatura va examinar i aprovar dues 
candidatures. 

La primera és la del Sr. Amadeu Rossell Tarradellas, 
membre titular, i el Sr. Joan Torres Puig, membre 
suplent. Aquesta candidatura va ser presentada pel 
Sr. Joan Gabriel Estany, president del Grup 
Parlamentari Reformista. 

La segona és la de la Sra. M. Pilar Riba Font, 
membre titular, i el Sr. Joan Cartes Ivern, membre 
suplent. Aquesta candidatura va ser presentada pel 
Sr. Francesc Rodríguez Rossa, president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Segons acord pres per la Junta de Presidents, 
procedirem, doncs, a la votació de les candidatures 
conjuntament, quedant elegides aquelles necessàries 
per proveir els llocs a ocupar que obtinguin més vots. 

Cada conseller general citarà el primer nom de la 
candidatura que desitgi votar o bé s’abstindrà. 

Procedirem, doncs, a la votació. 

Recordo que els noms són: Sra. M. Pilar Riba i Sr. 
Amadeu Rossell. 

Procedim a la votació. 

El Sr. secretari general: 

Sr. Daniel Armengol Bosch : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Ladislau Baró Solà : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sra. Roser Bastida Areny : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Carles Blasi Vidal : M. Pilar Riba Font 
Sr. Josep M. Bringué Millat : M'abstinc 
Sr. Jordi Cadena Bons : M. Pilar Riba Font 
Sr. Joan Cartes Ivern : M. Pilar Riba Font 
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Sr. Josep Dallerès Codina : M. Pilar Riba Font 
Sra. Anna Dolsa Montanya : M. Pilar Riba Font 
Sr. Òscar Encuentra Bardina : M'abstinc 
Sr. Jordi Font Mariné : M. Pilar Riba Font 
Sr. Albert Font Massip : M. Pilar Riba Font 
Sr. Joan Gabriel Estany : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sra. Montserrat Gil Torné : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sra. Rosa Gili Casals : M. Pilar Riba Font 
Sra. Mariona González Reolit : M. Pilar Riba Font 
Sr. Esteve López Montanya : M. Pilar Riba Font 
Sra. Celina Mandicó García : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sra. Conxita Mora Jordana : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Eusebi Nomen Calvet : M'abstinc 
Sra. M. Pilar Riba Font : M. Pilar Riba Font 
Sr. Francesc Rodríguez Rossa : M. Pilar Riba Font 
Sra. Bibiana Rossa Torres : M. Pilar Riba Font 
Sr. Amadeu Rossell Tarradellas : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Jaume Serra Serra : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Joan Torres Puig : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sra. Olga Adellach Coma : Amadeu Rossell Tarradellas 
Sr. Franz Armengol Avellana : M. Pilar Riba Font 

El Sr. síndic general: 

Sra. secretària podeu procedir al recompte, si us 
plau. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic 

Sra. M. Pilar Riba Font: 14 vots; Sr. Amadeu Rossell 
Taradellas: 11 vots; i 3 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, dels resultats, declaro elegides les 
dues candidatures presentades. 

Sr. Nomen, per explicació de vot teniu breument la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Em veig obligat a agafar la paraula per fer una 
explicació de vot de l’abstenció que hem fet des del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, i es basa en 
una qüestió de fons del procediment de 
nomenament d’aquesta representació del Consell 
General dins del Consell d’Europa. L’article 6.2 a) 

del Consell d’Europa diu: “Dans la mesure où le 
nombre le permet les délégations nationales doivent 
être composées de façon à assurer une représentation 
équitable des parties ou groupes politiques existant 
dans leurs parlements...”. I perdoneu-me que ho faci 
en francès; és per seguir la llengua original del text. 

Per tant, el que es busca és una representació 
equitativa de les forces. 

Nosaltres vam presentar unes objeccions davant de 
la Sindicatura a les que vam demanar a la 
Sindicatura que establís els mecanismes democràtics 
adients per poder presentar delegacions que 
assegurin la representació equitativa dels grups 
parlamentaris, d’acord amb les obligacions 
estatutàries a la que Andorra està obligada. Per tant, 
era una qüestió de fons, i de la corresponent 
legitimació o no de les candidatures presentades. 

Davant d’aquest fet, se’ns ha rebutjat l’objecció 
perquè cap dels preceptes continguts, i cito 
literalment: “en aquestes normatives estableixen un 
procediment per a l’elecció de les candidatures”. Per 
tant, la resposta és de procediment i no pas del fons, 
que és el que ens interessava per garantir 
l’equitativitat d’aquesta representació. 

I efectivament, és així, els estatuts del Consell 
d’Europa no estableixen pas un procediment per a 
l’elecció de les candidatures. Però, sí, que existeixen 
l’equitat de la Delegació. I el sistema de votació que 
avui hem fet aquí, que va ser acordat amb la nostra 
oposició en Junta de Presidents, el que ens ha portat 
és una situació en la qual aquesta equitat no es 
manté. 

Malauradament, el que ha succeït, és que per part 
dels partits polítics que formen les dues majories... de 
les dues minories majoritàries d’aquest arc, ha 
prevalgut els seus interessos com a grups 
parlamentaris al Consell d’Europa per poder 
mantenir el seu vot dins els grups parlamentaris del 
Consell d’Europa, en lloc de poder mantenir l’equitat 
de la representació. Per tant, ha prevalgut el vot de 
partit en lloc del vot a Andorra. I això és trist! 

I també, i per aquest motiu hem fet aquesta 
abstenció, ja que no podem recolzar cap de les dues 
candidatures. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Passem al punt següent de l’ordre del dia. 
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4. Nomenament de la delegació del Consell 
General davant de l'Assemblea Parlamentària 
de l'Organització per a la Seguretat i 
Cooperació Europea (OSCE-PA). 
S’hi han presentat dues candidatures que van ser 
proclamades ahir per la Sindicatura i publicades en 
el Butlletí del Consell General número 11/2009. 

A les mateixes s’hi van formular unes objeccions que 
van ser refusades ahir per la Sindicatura. 

Sra. secretària, voleu llegir els noms dels candidats. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic 

La Sindicatura va examinar i aprovar dues 
candidatures. 

La primera és la del Sr. Daniel Armengol Bosch, 
membre titular, i el Sr. Joan Gabriel Estany, membre 
suplent. Aquesta candidatura va ser presentada pel 
Sr. Joan Gabriel Estany, president del Grup 
Parlamentari Reformista. 

La segona és la de la Sra. Rosa Gili Casals, membre 
titular, i el Sr. Francesc Rodríguez Rossa, membre 
suplent. Aquesta candidatura va ser presentada pel 
Sr. Francesc Rodríguez Rossa, president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. secretària. 

Procedirem, doncs, a la votació. El sistema és 
exactament l’emprat en el punt anterior. Recordo 
que els noms són Daniel Armengol i Rosa Gili. 

El Sr. secretari general: 

Sr. Ladislau Baró Solà : Daniel Armengol Bosch 
Sra. Roser Bastida Areny : Daniel Armengol Bosch 
Sr. Carles Blasi Vidal : Rosa Gili Casals 
Sr. Josep M. Bringué Millat : M'abstinc 
Sr. Jordi Cadena Bons : Rosa Gili Casals 
Sr. Joan Cartes Ivern : Rosa Gili Casals 
Sr. Josep Dallerès Codina : Rosa Gili Casals 
Sra. Anna Dolsa Montanya : Rosa Gili Casals 
Sr. Òscar Encuentra Bardina : M'abstinc 
Sr. Jordi Font Mariné : Rosa Gili Casals 
Sr. Albert Font Massip : Rosa Gili Casals 
Sr. Joan Gabriel Estany : Daniel Armengol Bosch 
Sra. Montserrat Gil Torné : Daniel Armengol Bosch 
Sra. Rosa Gili Casals : Rosa Gili Casals 

Sra. Mariona González Reolit : Rosa Gili Casals 
Sr. Esteve López Montanya : Rosa Gili Casals 
Sra. Celina Mandicó García : Daniel Armengol Bosch 
Sra. Conxita Mora Jordana : Daniel Armengol Bosch 
Sr. Eusebi Nomen Calvet : M'abstinc 
Sra. M. Pilar Riba Font : Rosa Gili Casals 
Sr. Francesc Rodríguez Rossa : Rosa Gili Casals 
Sra. Bibiana Rossa Torres : Rosa Gili Casals 
Sr. Amadeu Rossell Tarradellas : Daniel Armengol Bosch 
Sr. Jaume Serra Serra : Daniel Armengol Bosch 
Sr. Joan Torres Puig : Daniel Armengol Bosch 
Sra. Olga Adellach Coma : Daniel Armengol Bosch 
Sr. Franz Armengol Avellana : Rosa Gili Casals 
Sr. Daniel Armengol Bosch : Daniel Armengol Bosch 

El Sr. síndic general: 

Procedirem al recompte si us plau. 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic 

Sra. Rosa Gili Casals: 14 vots;, Sr. Daniel Armengol 
Bosch: 11 vots; i 3 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

Doncs, a la vista del resultat declaro elegides les dues 
candidatures. 

Sr. Nomen teniu la paraula breument per explicació 
de vot. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Novament, em veig obligat a agafar la paraula per 
expressar el vot d’abstenció que hem fet des 
d’Andorra pel Canvi, afegint-nos al mateix argument 
que hem fet abans de la manca d’equitativitat que 
tenen aquestes candidatures i el procés d’elecció 
d’elles. 

Aquí hem d’afegir un altre problema, que és el 
següent, i com que la premsa ho ha recollit a 
bastament, crec que el punt en el qual volem aclarir 
aquesta qüestió és aquí, al Consell General. I és la 
qüestió del pacte de legislatura que s’ha establert 
entre Andorra pel Canvi i el Partit Socialdemòcrata. 
En concret la lectura del pacte vuitè que s’ha fet a 
bastament... 
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El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen li demanaria que es limités a l’ordre del 
dia. És una explicació de vot. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Si no puc fer l’explicació de vot, no la faig. I 
necessito explicar això per fer l’explicació de vot. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, li demano una explicació de vot breu, 
però en referència a alguna cosa que toqui el que 
estem fent actualment. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Efectivament, l’article 84, que és pel qual ens regim 
en aquesta elecció diu textualment: “per a les 
eleccions de persones que la Constitució o les lleis 
encomanin al Consell General”. 

Per tant, el que estem fent aquí és fer una elecció 
d’unes persones que la Constitució o les lleis 
encomanen al Consell General. I en aquest sentit, el 
que vull dir, és que nosaltres ens hem trobat 
marginats d’uns acords que teníem. I per tant, no 
hem pogut fer la candidatura conjunta que volíem 
fer i per això ho volia expressar. Veig que pels 
senyals que se’m fan no puc continuar, i ho deixarem 
aquí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No, Sr. Nomen, jo li he deixat tot el temps. No l’he 
interromput. Pot acabar. 

Jo puc fer els gestos que em semblin convenients 
com ho pot fer qualsevol al tomb d’aquesta taula. 

Breument, sí. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

El pacte vuitè diu textualment: “Per a les eleccions de 
persones que la Constitució o les lleis encomanin al 
Consell General”. Per tant, entenem que estàvem en el 
mateix precepte i, per tant, aquí hi ha hagut un punt 
de fricció molt fort entre nosaltres i el Partit 
Socialdemòcrata, i entenem que hi ha hagut un 
incompliment de l’acord que teníem de legislatura en 
aquest sentit. 

Nosaltres, de totes formes seguirem respectant 
aquest pacte, però, malauradament ens hem trobat 
amb aquesta situació i ho volíem fer palès amb la 

votació que hem fet en aquests moments 
d’abstenció. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. Nomen. 

Sou lliure de dir el que vulgueu. Una altra cosa és 
intentar tergiversar les coses. 

En aquest cas el Partit Socialdemòcrata no ha 
intervingut per res. El que ha pres decisions és la 
Junta de Presidents i la Sindicatura. 

I voldria, això sí, restablir una mica quina és la 
realitat dels fets perquè tothom sàpiga exactament 
com ha anat tot. 

Dimecres passat -dimecres dia 10 de juny-, hi havia 
reunió de la Junta de Presidents. L’ordre del dia era 
establir l’ordre del dia d’aquest Consell -el dia del 
Consell d’avui-, dins d’aquest ordre del dia hi havia 
dos punts: l’elecció dels representants a l’Assemblea 
Parlamentària del Consell d’Europa i a l’Assemblea 
Parlamentària de l’OSCE. 

Durant quatre legislatures seguides s’ha procedit a 
una candidatura conjunta de tots els grups 
parlamentaris i, doncs, el síndic va demanar si hi 
havia acord entre els diferents grups parlamentaris 
per presentar una candidatura. A la vista que no hi 
havia un acord en aquells moments, és lògic, és 
totalment raonable que es procedís a mirar quin fóra 
el procediment a emprar en cas que no hi hagués 
acord. Efectivament, es va optar per l’únic article 
possible que era el 84 -el 84 precisa exactament com 
s’ha de procedir per a les candidatures; el que 
l’article 84 no precisa és el tema de com anirà la 
votació. 

El que té, segons el Reglament, potestat per 
interpretar el Reglament fins a l’hora present és el 
síndic -que si mal no recordo és l’article 15. El síndic 
va proposar, doncs, que es procedís en base al 
sistema d’elecció més semblant que tenim que és el 
que s’havia emprat fa uns deu dies, quinze dies, al 
moment de l’elecció dels secretaris de la Sindicatura. 
Per què dic similar? perquè es tracta de cobrir dos 
llocs al mateix temps. Aquí hi va haver una objecció, 
i vam escoltar que va proposar d’anar per una 
votació per majoria absoluta; el síndic va respondre 
que per majoria absoluta podia portar cap a un 
desequilibri quant a representació perquè un dels 
partits més votats -en aquest cas CR- es podia 
quedar, segons com anessin les coses, sense 
representant titular. I aquí sí que hi ha un problema 
d’equitat... aquí sí que hi ha un problema d’equitat 
que no hagués estat solventable a nivell de les 
assemblees en les quals anem. 
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Es va pretendre plantejar la discussió com si es 
tractés d’una sola assemblea i de quatre titulars. En 
realitat són dos assemblees i en cada una d’aquestes 
assemblees tenim dos representants... dos, no en 
tenim més. I un suplent que reemplaça el titular en 
cas d’indisposició d’aquest. 

Llavors, amb el tema de l’equitat jo em demano, ja 
que se n’ha parlat: que si hi hagués hagut equitat, si 
un dels dos partits o dos grups parlamentaris amb 
més representació al Consell no hagués tingut un 
representant a l’Assemblea del Consell d’Europa i a 
l’Assemblea de l’OSCE? 

Som lliures de pensar i de dir el que vulguem. No 
som lliures de tergiversar les coses, crec jo. 

Dit això, passem al punt següent de l’ordre del dia. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sr. síndic em permet una rèplica? 

El Sr. síndic general: 

No. 

5. Lectura de l’Informe de la delegació 
del Consell General davant de 
l’Assemblea Parlamentària de 
l’Organització per a la Seguretat i 
Cooperació Europea (OSCE-PA), 
corresponent a l’any 2008. 
Atès que en la passada legislatura no es va poder 
presentar l’informe de la delegació del Consell 
General davant l’Assemblea Parlamentària de 
l’OSCE, per haver finalitzat la legislatura, per acord 
de la Junta de Presidents es procedeix a donar 
lectura de l’informe. 

Demano a la Sra. Mariona González que ens torni a 
llegir l’informe, si us plau. 

La Sra. Mariona González: 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

La delegació andorrana a l’Assemblea Parlamentària 
de l’Organització per a la Seguretat i la Cooperació 
Europea, l'any passat, va participar a la 17a Sessió 
Anual celebrada a Astana i a la 6a Reunió de Tardor 
organitzada a Toronto. Així mateix, abans de la 
dissolució del Consell, el passat mes de febrer, també 
va assistir a la 8a Reunió d’Hivern que va tenir lloc a 
Viena. 

La Delegació andorrana la formaven els Srs. Josep 
Dallerès Codina, Daniel Mateu Melción, Francesc 
Rodríguez Rossa i Jaume Serra Serra. 

La 17a Sessió Anual va tenir lloc del 29 de juny al 3 
de juliol a Astana. El tema central dels debats i els 
treballs va ser la transparència de l'OSCE.  
No obstant això, a petició de determinats parlaments 
membres, també van tractar-se altres punts com: la 
lluita contra l'explotació sexual infantil, la violència 
envers les dones, les missions d'observació 
d'eleccions i la lluita contra l'antisemitisme i les seves 
manifestacions en els mitjans de comunicació. 

De tots els temes tractats es van adoptar resolucions. 
Aquestes estan recollides en "La Declaració Final 
d'Astana", registrada a la Secretaria General del 
Consell amb el número 985/2008. 

A més, en aquesta Sessió, es va elegir el Sr. Joao 
Soares, parlamentari portuguès, com a president de 
l’OSCE-PA per a un mandat d’un any i, es va 
acordar augmentar el pressupost de l'OSCE-PA un 
7% respecte a l'exercici anterior per, entre altres 
raons, poder realitzar més missions d'observació 
d'eleccions. 

S'ha passat d’un pressupost de 2.669.450 euros, 
l'exercici 2007-2008, a un pressupost de 2.855.985 
euros. La cotització del Consell General va quedar 
fixada, per aquest any 2009, en 3.570 euros. 

La 6a Reunió de Tardor, que va tenir lloc del 18 al 
21 de setembre a Toronto, va consistir en una 
Conferència sobre comerç, seguretat i immigració, 
una Reunió de la Comissió Permanent, un Debat 
especial sobre la situació a Geòrgia i el 6è Fòrum 
Parlamentari sobre la Mediterrània. 

Durant la Conferència sobre comerç, seguretat i 
immigració es va fer especial incís en els nous 
elements que afecten a la seguretat global, en els 
reptes i les possibilitats dels països de l'OSCE i en la 
relació entre el desenvolupament econòmic i el 
desgast mediambiental. 

En el debat especial sobre la situació a Geòrgia, el  
Sr. Goran Lennmarker, president emèrit de l'OSCE-
PA i representant especial d'aquesta Assemblea a 
Geòrgia, va presentar un informe sobre la darrera 
visita efectuada a la regió. 

Posteriorment, la ministra d'Afers Exteriors de 
Geòrgia i el representant permanent rus davant de 
Nacions Unides van presentar els seus punts de vista 
sobre l'afer. En aquest debat, van intervenir una 
quarantena de parlamentaris, entre els quals, el  
Sr. Josep Dallerès, cap de la Delegació Andorrana de 
l'anterior legislatura. La seva intervenció està 
íntegrament recollida en l'Informe de la Delegació 
entrat a Secretaria General. 

En el 6è Fòrum Parlamentari sobre la Mediterrània, 
es van analitzar les iniciatives multilaterals per 
promocionar la integració i la cooperació en la regió. 
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Van intervenir com a ponents, la Sra. Mara 
Marinaki, representant permanent de Grècia a 
l'OSCE i presidenta del Grup de contacte amb els 
socis mediterranis per a la cooperació i el Sr. Gilles 
Mentré, secretari general de la Missió francesa 
anomenada "Unió per a la Mediterrània". Aquest 
darrer va ser l'encarregat de presentar, en detall, la 
proposta que el president de la República Francesa, 
el Sr. Nicolas Sarkozy, ha fet per a aquesta regió. 

Finalment, la 8a Reunió d'Hivern, va tenir lloc a 
Viena els passats dies 19 i 20 de febrer. 

En aquesta trobada, es van celebrar les tradicionals 
sessions d'informació i control a alts càrrecs de 
l'OSCE. En aquesta ocasió, van comparèixer el 
secretari general de l'OSCE, la seva presidenta en 
exercici, l’alt comissari per a les minories nacionals, 
el coordinador de l’Oficina Econòmica i 
Mediambiental, el representant per a la Llibertat 
d’Expressió als Mitjans de Comunicació, el director 
de l'ODIHR, el president del Fòrum per a la 
Seguretat i la Cooperació, i el cap de la Missió a 
Kosovo. 

Les delegacions nacionals van aprofitar per fer un 
seguiment de les activitats portades a terme en els 
diferents estats membres per fer efectives les 
recomanacions de l'OSCE-PA i van participar en un 
debat especial sobre la nova estructura de seguretat 
europea. En el transcurs d'aquest debat, es van 
comentar àmpliament, les propostes fetes pels 
presidents de França i Rússia, i es va ressaltar, la 
necessitat de restaurar la confiança en la seguretat 
europea i enfortir la capacitat de resposta col·lectiva 
davant les noves amenaces globals. 

Així mateix, els representants especials de 
l'Assemblea Parlamentària de l’OSCE per a 
Guantànamo, Afganistan, el Mediterrani, la Regió 
del Sudest d’Europa, el crim organitzat, Àsia 
Central, Nagorno-Karabakh i Geòrgia, van presentar 
els seus respectius informes i, la Comissió Permanent 
va admetre la proposta de modificació dels Estatuts 
de l'Assemblea Parlamentària de l'OSCE, presentada 
per la parlamentària sueca Tone Tingsgard, per 
promoure la participació femenina en aquesta 
organització. La proposta de modificació havia estat 
recolzada per 27 membres, entre els quals, els 
membres de la delegació andorrana de l'anterior 
legislatura. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mariona González. 

Passem al punt 6è de l’ordre del dia. 

6. Lectura de l’Informe de la delegació 
del Consell General davant de 
l’Assemblea Parlamentària de la 
Francofonia (APF), corresponent a l’any 
2008. 
Atès que durant la passada legislatura no es va poder 
presentar, com amb el cas anterior, doncs, per acord 
de la Junta de Presidents passa avui. 

Sra. secretària el voleu llegir, si us plau? 

La Sra. Mariona González: 

Sí, Sr. síndic. 

Del 5 al 7 de juliol del 2008 va tenir lloc al Quèbec 
el XXXIVè període ordinari de sessions de 
l'Assemblea Parlamentària de la Francofonia. 
Prèviament a la Sessió es va celebrar una 
Conferència de Presidents d’Assemblees 
Parlamentàries de la Francofonia. 

Com és habitual, el Ple de l’Assemblea va encetar el 
seu treball amb l’esperada intervenció del Sr. Abdou 
Diouf, secretari general de l’Organització 
Internacional de la Francofonia, que va respondre a 
les nombroses preguntes adreçades pels 
parlamentaris. Seguidament l’Assemblea, reafirmant 
la seva vocació de ser el Parlament dels parlaments 
del món francòfon, va atribuir la condició de 
membre associat a Lituània, així com la condició 
d’observador permanent a Sèrbia, Catalunya i 
Croàcia. 

A continuació, el debat que va tenir lloc al Ple es va 
centrar en temes d’actualitat com són el “medi 
ambient i el desenvolupament de les societats” i “la 
crisi alimentària i l’encariment de la vida”. Una 
vegada finalitzat el debat, es van adoptar per 
unanimitat els informes, les resolucions i les 
recomanacions que van ser presentades per les 
diferents Comissions Permanents existents. 

Pel que fa al resultat de la reunió de la Conferència 
de Presidents d’Assemblees Parlamentàries de la 
Francofonia, es va adoptar per unanimitat una 
declaració comuna sobre els mitjans necessaris per 
tal de reforçar la democràcia parlamentària. 

Quant a les altres reunions a les quals ha assistit la 
Secció Andorrana de l’Assemblea Parlamentària de 
la Francofonia durant l’any 2008 faré referència, 
primerament, a la XXIa Assemblea de la Regió 
Europa de l'APF que va tenir lloc a Sofia del 5 al 9 
de novembre. 

En el Ple de l’Assemblea es va debatre sobre “el 
desenvolupament de les relacions internacionals 
regionals en l’Europa ampliada: nous espais de 
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cooperació per a la Francofonia i per a una Europa 
més forta i més creïble”. Aquest debat va donar lloc 
a l’adopció d’una resolució aprovada per unanimitat 
per les seccions presents. 

En el decurs d'aquesta Assemblea es va reelegir com 
a encarregat de la missió europea, al Sr. Freddy 
Deghilage, i com a secretària administrativa, a la Sra. 
Viviane Gerard. Amb la renovació d’aquests càrrecs 
i amb la modificació d’un article del reglament intern 
de la Regió Europa que busca reforçar l’APF amb la 
participació de diputats del parlament europeu, es va 
clausurar aquesta XXIa Assemblea de la Regió 
Europa. 

Cal remarcar que la reunió de la Comissió d’Afers 
Parlamentaris de l’APF es va celebrar a Andorra dels 
dies 5 al 9 de maig del 2008. De l’elaboració, de 
l’anàlisi i posterior debat dels informes presentats en 
comissió, van destacar: l’accés a la informació per a 
tots els ciutadans, la vida de les assemblees en l’espai 
francòfon, els procediments i les pràctiques 
parlamentàries, les missions d’observació electoral, 
els seminaris parlamentaris i la formació en 
pràctiques, el parlament francòfon dels joves i el 
Programa Noria. 

Abans de finalitzar amb aquest breu repàs de les 
actuacions de la secció andorrana a les reunions de 
l’Assemblea Parlamentària de la Francofonia, voldria 
indicar quins han estat els principals acords que 
l’APF ha aprovat, amb la participació activa de la 
delegació del Consell General, durant la legislatura 
passada: primer, la creació d’una nova regió sota el 
nom de Regió Àsia-Pacíf; també l’adopció de la 
resolució batejada com a “Appel de Monaco” en la 
qual s’instava a tots els governs membres de la 
Francofonia europea a ratificar, acceptar, aprovar o 
adherir-se a la “Convenció sobre la protecció i la 
promoció de la diversitat de les expressions 
culturals”. Es va tractar d’un esdeveniment històric 
per l’APF, ja que per primera vegada una delegació 
representant als parlaments Francòfons va participar 
als treballs de la UNESCO; també l’aprovació de 
resolucions importants com la promoció de la 
diversitat lingüística, la problemàtica dels joves en 
nombrosos conflictes armats, les polítiques 
migratòries dins l’espai francòfon europeu, entre 
altres. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. secretària. 

No havent-hi cap altre punt a tractar, s’aixeca la 
sessió. 

(Són les 16.40h) 
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